
دکتر محمدمنتظری: مشارکت شهروندان 
در امور جامعه زمینه های رشد و پیشرفت 
سیاسی،  اقتصادی،  مختلف  حوزه های  در 
امنیتی، اجتماعی و فرهنگی کشور را فراهم 
می آورد. جمهوری اسلامی از ابتدای شکل-

گیری تاکنون در کارنامه خود، برگزاری ده ها 
انتخابات را در سطوح مختلف محلی و ملی 
ثبت کرده که این نشان از اهمیت والای رأی مردم در تعیین ساختار 
و شیوه حکمرانی در این نظام مردم سالار دینی دارد. درصد بالای 
مشارکت عمومی در قریب به اتفاق این انتخابات ها در مقایسه با میزان 
مشارکت مردم در بسیاری از کشورهای دنیا، جایگاه ویژه تری به این 

مهم داده است.
انتخابات این امکان را برای مردم فراهم می کند که با حضور در پای 
صندوق رأی، پیام و حتی اعتراض خود را درباره کاستی های وضع 
موجود به گوش حکمرانان برسانند. باید از این فرصت مغتنم برای 
بهبود وضعیت حداکثر استفاده را برد. به فرموده مقام معظم رهبری 
)مدظله العالی( »گلایه ها و توقعات مردم بجا و صحیح است اما نرفتن 
پای صندوق رأی و قهر کردن با آن، مشکل را حل نمی کند«. می شود 
بطور فعالانه از این فرصت برای تغییر استفاده کرد. مردم حق دارند 
گلایه های به جای خود را فریاد بزنند و صندوق رأی بهترین امکان 
برای این فریاد است. سریع ترین راه برای رساندن پیام به کسانی است 
که بخشی از بوجود آورندگان وضع موجودند. کناره گیری و سپردن 
حق انتخاب و تعیین سرنوشت یک شهر یا منطقه و حتی کشور به 
دیگران، کمک به ادامه روند موجود است. از همین رو، شایسته است 
همگان تمام وجهه همت خود را صرف افزایش میزان مشارکت مردم 

در انتخابات کنند. 
و  اجرایی  هیئت های  انتخابات،  برگزاری  دولتیِ  مسئولان  همه  بر 
نظارت، دست اندرکاران صندوق آراء، کاندیداها و هوادارن آنها، تا فعالان 
و نخبگان سیاسی و اجتماعی، رسانه های حقیقی و مجازی و بطور کلی 
همه کسانی که دغدغه واقعی برای برون رفت از مشکلات و پیمودن 
مسیر پیشرفت ایران اسلامی عزیز را دارند، فرض است که نقش خود 
را به درستی ایفا نمایند تا انتخاباتی آگاهانه، پرشور و با مشارکت 
حداکثری محقق شود. راهکارهای متنوعی برای این منظور وجود دارد. 
ایجاد فضای رقابت سالم انتخاباتی، توجه جدی به مشکلات اقتصادی 
و معیشتی مردم، توجه به مطالبات منطقی و به حق مردم، جلب 
مشارکت فرهیختگان و نخبگان، استفاده مناسب از ظرفیت رسانه 
ملی در شناساندن داوطلبان، اعمال کنترل های رسانه ای در تمامی 
فرآیندهای انتخابات از ابتدا تا شمارش و اعلام نتایج، برگزاری جلسات 
چالشی جهت رفع ابهامات و پاسخ به سوالات و شبهات، برگزاری 
تریبون های آزاد در جهت فراهم آوردن امکان پرسش گری به ویژه برای 
جوانان، میدان دادن به چهره های توانمندتر و کارآمدتر با گرایش های 
متنوع سیاسی، رصد جدی اقدامات غیرموجه انتخاباتی از قبیل خرید 
و فروش رأی و برخورد جدی و عبرت آموز با موارد احتمالی از جمله 
راهکارهای افزایش مشارکت در انتخابات به شمار می آیند. امید است 
که با احساس مسئولیت همه فعالان این عرصه، مشارکتی حداکثری 
رقم خورده و شاهد افزایش قدرت ملی و بین المللی و ارتقای ضریب 

امنیتی کشور عزیزمان باشیم.
*عضو هیئت علمی دانشگاه

یادداشت 3 شنبه 13 آبان 1402، شماره 388 ، سال نهمشهر

مشارکت شهروندان 
زمینه ساز پیشرفت کشور است

متخصص  یک  خبر:  گروه 
بیمار ی های عفونی، گفت: ویروس 
آنفلوآنزا از ابتدای پاییز شیوع پیدا 
ادامه خواهد  فروردین،  تا  و  کرده 
داشت؛ بر همین اساس، همچنان 
توصیه می کنیم شهروندان واکسن 

آنفلوآنزا تزریق کنند.
مینو  دکتر  خبرآنلاین،  گزارش  به 
محرز با اشاره به برگزاری جلسه ستاد 
گذشته  هفته های  در  کرونا  کشوری 
می گوید: در جلسه ای که اخیرا برگزار 
شد، براساس تست هایی که از سراسر 
و  می شود  گزارش  ستاد  به  کشور 
گزارش های انستیتو پاستور و دانشکده 
بهداشت دانشگاه تهران نشان داد که 

ویروس غالب در ماه شهریور کووید و 
از زیرسویه اومیکرون و ویروس غالب 
در ماه مهر ویروس آنفلوآنزا بوده است.

آماری اعلام نشده، اما شواهد گویاست 
که این روز ها ابتلا و حتی بستری با 
علائمی که نشان دهنده ویروس های 
تنفسی است، بیشتر شده. این موضوع 
را مینو محرز، متخصص بیماری های 
عفونی و عضو کمیته کشوری کرونا 

نیز تایید می کند.
او می گوید: شروع پاییز و فصل سرما 
همیشه با شیوع بیماری های تنفسی 
همراه بوده و امسال هم از این موضوع 
اخیر  سال  چند  در  نیست،  مستثنی 
علت شده  بر  مزید  هم  کووید  شیوع 

است.
این متخصص با اشاره به اینکه مدارس 
در چرخه شیوع تاثیر زیادی دارند، ادامه 
می دهد: معمولا سرایت این ویروس ها 

با  می شود،  بیشتر  شلوغ  جا های  در 
این  دانشگاه ها  و  مدارس  بازگشایی 
بچه ها  می شود،  هم  بیشتر  مساله 
مبتلا می شوند و ویروس را به همدیگر 
و  والدین  هم  بعد  می کنند،  منتقل 
خانواده ها مبتلا می شوند و این چرخه 

ادامه پیدا می کند.
هم  آبان  اینکه  بیان  با  محرز  دکتر 
باشد،  آنفلوآنزا  غالب  ویروس  احتمالا 
بستری  افزایش  دلیل  می دهد:  ادامه 

هم می تواند به خاطر ویروس آنفلوآنزا 
باشد کمااینکه در سال های گذشته هم 
مبتلایان به آنفلوآنزا کارشان به بستری 

می رسید.
واکسن بزنید

ویروس  اینکه  به  اشاره  با  محرز 

پیدا  شیوع  پاییز  ابتدای  از  آنفلوآنزا 
ادامه خواهد  تا فروردین هم  کرده و 
اساس  برهمین  می گوید:  داشت، 
همچنان توصیه می کنیم شهروندانی 
آنفلوآنزا  واکسن  ندارند  علامت  که 
تزریق کنند، هنوز زمان برای گرفتن 
همه  به  و  است  مناسب  واکسن  این 
مانند  پرخطر  گروه های  خصوصا 
به  مبتلا  افراد  باردار،  زنان  کودکان، 
بیماری های قلبی و عروقی و کسانی 
دارند،  پایین  ایمنی  سیستم  که 

توصیه می شود.
بر  بنا  نیز  کرونا  واکسن  درباره  او 
توصیه سازمان بهداشت جهانی ادامه 
می دهد: نیازی به تزریق واکسن کرونا 
سازمان  سوی  از  مساله  این  نیست، 
می شود  توصیه  هم  جهانی  بهداشت 
جهش های  کرونا  ویروس  چراکه 

فراوان داشته و فعلا دریافت واکسن 
تاثیر نخواهد داشت.

توصیه مهم دکتر محرز به شهروندان 
برای پیشگیری از ابتلا به ویروس های 
و  کووید  بیماری های  و  تنفسی 
و  بهداشتی  مراقبت های  به  آنفلوآنزا 

شخصی است.
مهم  توصیه  سه  می دهد:  ادامه  او 
ماسک،  از  استفاده  همچنان 
شستن  و  اجتماعی  فاصله  رعایت 
اگر  این  بر  علاوه  دست هاست، 
نباید  بود،  علائم  دارای  دانش آموزی 
و  کارمندان  درباره  برود،  مدرسه  به 
صورت  در  همین طور،  هم  شاغلان 
محل  در  هیچ وجه  به  علائم  به  ابتلا 
دوره  که  نشوید، خصوصا  حاضر  کار 

این ویروس حداکثر ۵ روز است.

متخصص بیمار ی های عفونی:

 شهریورکرونا بود، حالا آنفلوآنزاست

 نسیـم امید

یخدان های  مجاور  خیابان  شهر:  گروه 
و  گردشگری  خیابان های  از  یکی  دوقلو 
مهم شهر است  و از عید امسال شهرداری 
سنگفرش این خیابان را در دستور کار قرار 

داده است. 
شنیده می شود، بیش از 10 میلیارد تومان برای 
آن بودجه در نظر گرفته شده است اما موضوعی 
مطرح  خیابان  این  سنگفرش  طراحی  در  که 
است، بحث وجود خانه های مسکونی در جنب 
و انتهای آن است و برای خدمات آنها و راه عبور 
و مرور آن ها از این خیابان است و این باعث 
می شود پس از مدتی این سنگ فرش با مشکل 
روبه رو شوندو هزینه انجام شده به باد فنا رود. 
اهالی دچار ترکیدگی  لوله آب آشامیدنی  اگر 
شد و در مرمت آن این سنگ فرش ها خراب 
های  هزینه  این  پاسخگوی  مسئولی  چه  شد 

گزاف و حیف و میل اموال عمومی است؟
فرسایش  باعث  خودروها  مرور  و  عبور 

سنگ فرش می شوند
سنگفرش  کردن این خیابان با توجه به وجود 
یخدان های دوقلو با توجه به موقعیت تاریخی 
آن خوب است اما به دلیل عبور و مرور خودروها 
فرسایش  دچار  زمان  گذر  در  حال  هر  به 
می شوند و نیاز به مرمت و بهسازی دارند. نمونه 
برخی  ها  کوچه  ورودی  در  سنگفرش ها  این 
معابر اصلی مثل خیابان شریعتی اجرا شده است 

و با عبور و مرور خودروها برخی از سنگ ها لق 
شده اند. 

مورد مهمی که باید به آن توجه شود، لوله و 
تاسیسات شهری مانند؛ آب و فاضلاب و... این 
منازل است که از همین خیابان عبور کرده  و 
در  مشکلی  کوچک ترین  وجود  با  و  کند  می 
تاسیسات باید این سنگفرش ها برداشته شود 
و ترمیم دوباره آنها امکان پذیر با کیفیت نمی 

شود.
برای  مناسب  اگر  سنگفرش  این  همچنین 
خودروهای کوچک باشد، اما در صورتی که یکی 
از منازل این منطقه قصد تخلیه منزل یا ساخت 
وساز داشته باشند، نیاز به عبور کامیون از این 

مسیر است.
میزان اعتباراین پروژه 12 میلیارد تومان 

است
مصطفی اسفندیارپور، 
کمیسیون  رئیس 
شهر  شورای  عمران 
در رابطه با این خیابان 
بیان کرد: سنگ فرش 
این خیابان به گونه ای 

با عبور خودروهای کوچک مشکلی  است که 
کردیم  اعلام  البته  نمی آید،  پیش  آن ها  برای 
که دفتر فنی شهرداری برای ورود کامیون های 
مختلف در این خیابان برنامه داشته باشد و این 

که باید برای خرابی احتمالی تاسیساتی مثل؛ 
آب و فاضلاب، مخابرات و ... برنامه داشته باشند 
و از این ارگان ها تعهد گرفته شود در صورت 
آن ها  بر عهده  ترمیم  آن هزینه  خراب کردن 

باشد. 
او اعتبار پیش بینی شده برای اجرای این پروژه 
را 12 میلیارد تومان عنوان کرد و گفت: تلاش 
سنگ فرش  برای  کیفیت  بهترین  از  تا  شده 
بودجه صرفا  این  و  استفاده شود  خیابان  این 
کامل  برای محوطه سازی  نیست  سنگ فرش 

جلوی یخدان های دوقلو است.
کامیون در این خیابان ورود نمی کند! 

معاون  آبادی،  مکی 
شهرداری  عمرانی 
موقعیت  سیرجان 
این خیابان  گردشگری 
دلیل  مهم ترین  را 
سنگفرش  انتخاب 
عنوان کرد  و  افزود: برای 
این خیابان ما دو راه کار 

داشتیم یکی آسفالت و دیگری سنگ کیوبیک 
که با توجه به موقعیت خاص این خیابان از نظر 
تاریخی و گردشگری از سنگ فرش کیوبیک 

استفاده شد.
 او در پاسخ به این سوال که خودروهای که از 
مسیر عبور می کنند، باعث از بین رفتن این 
کیوبیک  سنگ  گفت:  می شوند،  فرش  سنگ 
برای  و  مقاوم است  موارد  این گونه  مقابل  در 
کامیون نیز که در این خیابان ورود نمی کند. از 
طرفی نیز تمام تاسیسات آب و فاضلاب قبل از 

اجرا نوسازی شدند که از این نظر نیز مشکلی 
وجود نداشته باشد.

معاون عمرانی شهرداری سیرجان اضافه کرد: 
بین 10 تا 12 میلیارد تومان برای کل پروژه 
محوطه سازی یخدان های دوقلو در نظر گرفته 
روشنایی،  سبز،  فضای  شامل؛  که  است  شده 

محوطه سازی و سنگفرش خیابان است. 
پیگیری  به  شهردار  پاسخگوی  عدم 

خبرنگار 
موضوعات  پیگیری  راستای  در  است  گفتنی 
شهردار  پور،  کریمی  اکبر  علی  با  مختلف 
سیرجان تماس گرفته می شود، اما بی نتیجه 
می ماند. برای موضع سنگ فرش خیابان مجاور 
ارسال  و  تماس  علیرغم  دوقلو  های  یخدان 
پیامک، ایشان پیامک را به روابط عمومی ارجاع 
اینکه  بیان  با  عمومی  روابط  مسئول  و  دادند 
شهردار اختیار پاسخگویی را به معاونان داده اند 
ایشان صحبت  معاون  با  موضوع  برای  و شما 

کنید.
مسئولان  از  برخی  کم لطفی  و  بی توجهی 
پیگیری  به  نسبت  سیرجان  شهرستان 
در  مدیران  و  نیست  قبول  قابل  خبرنگاران 
قبال  در  خود  کاری  حیطه  در  مقتضی  زمان 
سؤالات اصحاب رسانه پاسخگو باشند. چالشی 
مواجه  آن  با  امروزه  سیرجانی  مسئولان  که 
هستند و از آن طفره می روند. پاسخگو نبودن 
اصحاب  اعتمادی  بی  باعث  شهری  مسئولان 
رسانه به آنها می شود و با افزایش آگاهی های 
عمومی شهروندان، انتظارات آن ها از مدیران نیز 

دستخوش تحولات زیادی شده است.

گزارشی از محوطه سازی 12 میلیارد تومانی؛

عواقب سنگ فرش خیابان یخدان ها

سه توصیه مهم همچنان استفاده از ماسک، رعایت 
فاصله اجتماعی و شستن دست هاست، 


